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Za pět let se prý na vysoké školy dostane 45 procent mladých
lidí
PRAHA 5. září (ČTK) -  V následujících pěti letech by se měl podle ministerstva školství stále zvyšovat počet
mladých lidí, kteří se dostanou na vysokou školu. V současnosti se ke studiu poprvé zapisuje 35 procent lidí
ve věku 19 a 20 let, do roku 2010 by jich mělo být asi 42 až 45 procent. Spolu s přijatými uchazeči o studium na
vyšších odborných školách a dalších typech terciálního vzdělání bude po maturitě studovat 55 procent mladých
Čechů. Uvádí to aktualizovaná koncepce reformy vysokých škol, kterou bude ve středu projednávat vláda.
Podle ministerstva školství, které koncepci spolu se zástupci vysokých škol připravilo, lze očekávat, že se počet studentů
zvýší ze součastných 276.000 na zhruba 330.000 v roce 2010. Vzhledem k demografickému vývoji se na této hodnotě
počet studentů udrží zřejmě až do roku 2015. Česko stále zaostává v počtu vysokoškoláků. V zemi je s vysokoškolským
vzděláním 12 procent lidí, ve vyspělých zemích i více než třetina.
Podle odborníka na vysoké školství Petra Matějů z Institutu pro sociální a ekonomické analýzy není možné navýšit
počet studentů o deset procent za současného systému financování, kdy školy dostávají největší část peněz od státu.
"Zatížení státního rozpočtu by bylo enormní," řekl ČTK. Výraznější zvýšení počtu studentů bude podle něj možné, pokud
bude zavedeno školné.
Podle ministerské koncepce by měl stoupat i počet absolventů, a to díky strukturalizaci studia na bakalářský, navazující
magisterský a doktorský program. V současnosti vysokou školu úspěšně absolvují zhruba dvě třetiny studentů, v
budoucnu by jich mělo být 80 až 85 procent, uvádí se v koncepci. Na trh práce bude do pěti let vstupovat místo
současných asi 30.000 čerstvých nositelů vysokoškolského titulu zhruba 50.000. Na zvýšení jejich počtu se budou
podílet zejména absolventi bakalářských programů. Koncepce si klade také za cíl zvýšit výdaje pro vysoké školství na
jedno procento hrubého domácího produktu (HDP) v roce 2010, což bude stále ještě pod obvyklou evropskou úrovní,
která činí 1,3 procenta. V současnosti stát na školy vydává 0,9 procenta HDP. Školy by měly získávat víc peněz z vlastní
činnosti.
Koncepce reformy vysokých škol se věnuje i výzkumu a vývoji.Autoři koncepce počítají se zvyšováním výdajů pro tuto
oblast. Za pět let by na nich mělo na výzkum a vývoj jít až jedno procento HDP z veřejných prostředků, v současnosti to je
zhruba 0,55 procenta. Současně se zvýšením výdajů ze státního rozpočtu je třeba podle koncepce zvýšit podíl peněz ze
soukromé sféry až ke dvěma procentům HDP. "Znamená to ovšem zvýšit objem veřejných prostředků na výzkum a vývoj
až na 36 miliard korun v roce 2008 a dvojnásobný objem prostředků získat od soukromé sféry," uvádí se v materiálu.
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